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摘 要 

 摘  要 

福建省医疗保险管理信息系统自 1997 年开始试点建设，至今全省九个地级

市和省直部门均已建立了各自的医保信息系统，与定点医院、定点零售药店、

银行等相关机构实现了联网、实时结算，为全方位实行职工基本医疗保险、保

障医保基金的安全、高质量管理基金的收缴和支出做出显著的贡献。但由于全

省医保信息系统未实现联网，各区市医保系统均处于各自独立的运行状态，参

保人员到异地看病就医时，须先垫付医疗费后再回原医保中心进行报销结算，

既给参保人员带来不便，也增加了医保业务经办机构的工作量。在此背景下，

省医保中心提出，在充分利用现有的信息网络资源的基础上，实行全省医保信

息系统联网。 

目前，全省各地医疗保险实施现状各不相同，医疗待遇的政策存在差异，

网点结算办法不尽相同，给全省联网带来了较大的难度。难点主要有：第一，

全省各地市所使用的医疗保险卡及IC卡读写器不同，使用的CPU IC卡和Memory 

IC 卡有 3种，而且有各自的认证方式，这就意味着不能使用所谓“一卡通”模

式；第二，全省编码需统一；第三，实现参保人员异地就诊费用实时结算。所

以有必要为全省医保联网开发一套统一的、适用的、有效的结算管理子系统，

用于解决上述难题。 

本文中的异地就诊数据结算子系统，采用了横向结算与纵向结算相结合的

办法。横向结算是指市医保中心与市医保中心之间的结算，纵向结算则指市医

保中心与医保分中心、医保（分）中心与定点网点间的结算。该系统简化了定

点网点异地就诊费用的结算，同时加强对异地就诊费用的监督管理。 

全省医保联网引进 J2EE 组件技术，并采用系统框架的设计思想，整个系统

由业务逻辑层和系统框架层有机结合。在设计系统框架时，参考并分析了许多

优秀的 J2EE 框架，综合各种构架的优点，结合全省医保管理系统的具体技术特

点，设计一种符合需求的系统构架。 

 

关键词：省医保系统；医疗保险卡；异地结算 
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Abstract 

Abstract 

Fujian’s health insurance management system began implementation in 1997. 

At present, nine prefecture-level cities and departments under the administration of 

the provincial party committee have established health insurance systems, each 

system having its own hospitals, pharmacies, and banks. Unfortunately, due to 

disparate levels of economic development and implementation, the prefecture-level 

cities of Fujian use different IC cards, methods of authentication, and devices for 

reading and encoding information. Because these systems are unable to network, 

when insured patients see a doctor outside of their city of residence they must pay 

the fee in advance. Afterwards, they can go to their local insurance center to apply 

for reimbursement. However, this method is inconvenient and increases the burden 

on health insurance service organizations. This paper proposes a cost-effective 

method of establishing a unified system in Fujian by using existing technological 

infrastructure. 

Building a networkable medical insurance network would solve many of the 

province's current problems. According to this proposal, insured patients who seek 

medical care outside of their district should first obtain a temporary card. This 

temporary card will be able to interface with the all the readers and input devices of 

Fujian’s healt insurance system by creating a node where the systems can 

communicate with one another. This method takes advantage of J2EE technology, 

where a multi-layered framework supports the functions of the business layer, 

simplifying settlement procedures for patients and strengthening the management of 

health insurance funds, while not requiring the expensive investment required by 

completely overhauling the province's health insurance system. 

 

Key words：Provincial Health Insurance System; Medical Insurance Card; Remote 

Settlement and Payment.
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